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… alebo o novej identite a o svedectve. 

BOŽIE SLOVO: (Mt 5,1-2.10) 

Čítanie zo svätého evanjelia podľa Matúša: Keď Ježiš videl veľké zástupy, vystúpil na vrch. A keď sa 
posadil, pristúpili k nemu jeho učeníci.  Otvoril ústa a učil ich:  Blahoslavení prenasledovaní pre 
spravodlivosť, lebo ich je nebeské kráľovstvo. Počuli sme Božie slovo! 

KATECHÉZKA (porov. www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 260, 284, 316, 369, 437, 474) 

Len dve blahoslavenstvá sú formulované v prítomnom čase: „chudobní v duchu“ a toto. V oboch 
prípadoch končia slovami „ich je Nebeské Kráľovstvo“. Prečo tí, ktorí sú v Nebeskom Kráľovstve, 
sú prenasledovaní a prečo vôbec prenasledovanie voči sebe vyvolávajú? A prečo je to známka 
a dôkaz toho, že už v Nebeskom kráľovstve žijú? Odpoveď sme postupne dolovali ako onen poklad 
na poli v predchádzajúcich katechézkach a predchádzajúcich blahoslavenstvách.  

Už vieme, že existujú dva rôzne vesmíry: svet, ktorý „je v moci Zlého“ (1 Jn 5,19) a Božie Kráľov-
stvo. Charakteristickým znakom toho prvého je nedostatok a neistota. Základným znakom toho 
druhého je dostatok a istota. 

Motívom nášho života a konania v tom prvom je žiadostivosť, pretože sme prázdni, núdzni, máme 
v sebe potrebu nájsť niečo, čo nás konečne upokojí a naplní; a strach, pretože žijeme v strachu, že to 
nikdy nenájdeme, v strachu, že nám to niekto vezme, v strachu z ublíženia, v strachu z ľudí, dokonca 
v strachu z Boha. V tom druhom, Božom svete, žijeme radostnú túžbu naplno si osvojiť to, čo sme 
už od Boha dostali a v Bohu našli a v čom sme konečne dosiahli svoju plnosť; a v radostnej pasii, 
kedy vzrušene prežívame a užívame si vo svojom živote úplne všetko, už nerozdeľujeme veci na 
„dobré“ a „zlé“, lebo vieme, že „tým, čo milujú Boha, všetko slúži na dobré“ (Rim 8,28) a že nikto 
na celom svete nám už nemôže nijako ublížiť ani nás nijako obrať o to, čo sme od Boha dostali.  

Namiesto svetského lakomstva žijeme radostnú apatheiu. Už netúžime po ničom zo sveta, ani po 
jeho rozkoši, ani po jeho bohatstve, ani po jeho sláve ani po moci vo svete ani po ničom inom, 
pretože nič z toho nás už neláka, už sme z toho vyrástli, pripadá nám to náhle nudné a nezaujímavé, 
nemáme prečo za tým ísť a už vôbec nie o to bojovať s inými ľuďmi. A namiesto hnevu a závisti 
ľudí zápasiacich medzi sebou a smeti sveta my už z Božej milosti a vďaka Bohu žijeme radostnú 
bezstarostnosť nového života s Otcom, ktorý je s nami a nikdy nás neopustí.  

Vo svete sa žije v strese, v napätí, v neustálom porovnávaní sa, súperení, podozrievaní jeden druhé-
ho, v precitlivenosti, ako na nás kto pozerá, akým tónom hovorí, čo hovorí. Dokonca aj keď sa ľudia 
snažia vo svete žiť nábožensky, je to pre nich bremeno, vnímajú to ako niečo ťažké, ako zákon, 
príkazy, ktoré obmedzujú, ktoré zakazujú pekné veci a prikazujú ťažké a nevábne veci. V Bohu sme 
našli nový život, ktorý žijeme v uvoľnenosti. Už nie podľa Zákona, ale z milosti a v Duchu Svätom, 
už ako ľudia síce ešte telom vo svete, ale už sami nie zo sveta, pretože srdcom, dušou sme už pre-
sťahovaní do Neba, do Kráľovstva, kam patríme.  

Výsledkom je život. Nie je to náboženstvo v zmysle „toto urob, tohto sa zúčastni, toto zachovaj 
a tamto nekonaj!“ Je to skutočný život v skutočnej novej realite, ktorou je Boh a Jeho Kráľovstvo! 
Tak, ako to Ježiš veriacim prisľúbil, keď povedal, že „kto počúva moje slovo a verí tomu, ktorý ma 
poslal, má večný život a nepôjde na súd, ale prešiel zo smrti do života“ (Jn 5,24) a ako to zažili ako 
prví apoštoli a kresťania v Jeruzaleme, ako to aj jeden z nich píše, že Boh „nás vytrhol z moci tmy a 
preniesol do kráľovstva svojho milovaného Syna“ (Kol 1,13). Presne toto sa s nami práve deje! 

S údivom zisťujeme, že čo sme považovali za normálne, je v skutočnosti ohyzdné, neprirodzené 
a nenormálne. Celý ten svetský spôsob normálneho života, naplnený sebectvom, ľahostajnosťou, 
neustálym súdením jeden druhého, lakomstvom, zápasením medzi sebou, neúprimnosťou 
a pretvárkou, čo keď sme žili, tak sme sa mali za normálnych a dobrých ľudí, nič zlé predsa neko-
náme, je v skutočnosti úplne a dokonale nenormálny. A naopak, to, čo nám sprvu pripadalo cudzie, 
divné, o čom sme hovorili, že je to pekná teória, ideál, ale prax je iná, v praxi sa to vlastne ani nedá 
– tak toto nám zrazu pripadá úplne normálne, prirodzené (a veľmi krásne a radostné) a úplne ľahké 
a divíme sa sami sebe, ako sme mohli žiť tú príšernosť predtým a ako sme mohli byť bez toho, čo 
žijeme teraz. A už chápeme slová Jána apoštola, keď túto svoju rovnakú skúsenosť opisuje slovami: 
„Jeho prikázania nie sú ťažké.  4 Veď všetko, čo sa narodilo z Boha, premáha svet. A tým víťazstvom, 
ktoré premohlo svet, je naša viera.  5 Veď kto iný premáha svet, ak nie ten, kto verí, že Ježiš je Boží 
Syn?“  (1 Jn 5,3-5). Vskutku, tento nový život žijeme ako opravdivý dar a víťazstvo! 

Dovtedy sme bez námahy plynuli a plávali so svetom – a ku kresťanstvu, k životu „ako kresťania“ 
sme sa museli nútiť, pretože ako svetským ľuďom nám život Božieho Kráľovstva pripadal cudzí 
a ťažký. Teraz je to presne naopak. Je nám ľahké a prirodzené žiť život Božích synov a dcér. Pripa-
dá nám to úplne normálne a samozrejmé. Máme radosť a cítime sa skvelo, keď tak žijeme a konáme. 
Tak, ako sme sa predtým márne nútili napodobniť tento spôsob života (lebo ako svetskí ľudia sme 
na viac nemali), teraz, už ako synom a dcéram Boha, by nám muselo byť zakazované a násilne 
bránené, aby sme tak nežili – a veru, ani potom by sme s tým neprestali, určite nie, pretože kto by sa 
už len vrátil z radosti späť k smútku, späť k žiadostivosti a strachu, späť k pomätenosti sveta? Tým 
zároveň vydávame pred svetom martýrium, svedectvo o Kristovi, niektorí dokonca až na smrť.  

UVAŽUJME: 

Ako to teda súvisí s prenasledova-
ním? Život, ktorý začíname žiť, je vo 
svojej podstate úplne opačný životu, 
ktorý sme žili vo svete a ktorý svet 
okolo nás žije. Jednoducho, žijeme 
už inú realitu, žijeme podľa iných 
pravidiel, ideme za inými cieľmi, 
než ľudia okolo nás. S trochou 
zjednodušenia a využijúc okrídlené 
slová Ericha Fromma: Tam, kde svet 
usiluje o mať – majetok, uznanie, 
moc, nezávislosť,… – my usilujeme 
o byť: svätí, dokonalí, ako sám Boh. 

Výsledkom je konflikt. Našu rodinu 
bude štvať, že nám už nejde o to 
naháňať sa s nimi za ich zábavou, za 
vecami, za peniazmi… V robote 
možno naštveme kolegov, keď sa 
rozhodneme konať čestne a priamo 
vtedy, keď im nie je proti mysli nie 
úplne čestne si pomôcť sami pre 
seba… Veci, o ktorých hovoria iní, 
nám pripadajú nudné a mnohé, ako 
súdenia iných a očierňovanie či 
výsmech z iných, nám pripadajú 
vyslovene hnusné. Ich zase vôbec 
nezaujíma to, čo je pre nás tým 
hlavným a najúžasnejším. Jednodu-
cho, skôr či neskôr ten konflikt 
príde, ako nás varoval Ježiš: „Prišiel 
som postaviť syna proti jeho otcovi, 
dcéru proti matke, nevestu proti 
svokre.  36 A vlastní domáci budú 
človeku nepriateľmi.“ (Mt 10,35-36) 

Hlavne ale a najviac zo všetkého, 
sme pre svet okolo seba obžalobou. 
Lebo ak máme pravdu – potom oni 
všetci sa mýlia a sú tí hlúpi 
a nevedomí a zlí. Odborníci hovoria, 
že pocit dôležitosti je možno najsil-
nejšia potreba, akú človek má. 
A pocit správnosti a nadradenosti je 
jeho dôležitou súčasťou. Ešte aj tí 
najposlednejší zvyknú hovoriť veci 
v zmysle: „Veď hej, som gauner, nie 
som bohatý, žijem na ulici, ALE toto 
a toto mi nikto nevezme a v tomto 
a tomto veru nie som ako tí ostat-
ní…“ – čiže v konečnom dôsledku 
som vlastne lepší a žijeme správnej-
šie ako tí druhí! Náš život, sama naša 
existencia je tak pre nich tŕňom 
v oku, neustálou výzvou, dokonca 
obžalobou (pretože v mnohom cítia, 
že by sme mohli mať pravdu my 
a nie oni). Ak nás ale zlomia, 
presvedčia, vrátia späť, na ich 
úroveň – potom tí správni a múdri 
budú oni a my ostaneme tí chudáci 
hlúpi, pobláznení, ktorých oni 
zachránili! Preto urobia všetko preto, 
aby sa tak stalo! Aj násilím.  

NA ZAMYSLENIE: 

Ak už naozaj žijeme novú realitu 
Kráľovstva, potom sa to prejaví tak, 
že žijeme úplne nepodobne svetu 
a súčasne pred jeho tlakom, dokonca 
nenávisťou, necúvame. Je to tak? 


